
  مجلس شورای اسلامی با وعده های زیادی شکل 
گرفت و عنوان می شد بار گفتمان انقلاب را به دوش 

بکشد. آیا در واقع چنین 
شد و عملکرد این مجلس 
به شکلی بود که سرمایه 
اجتماعی گفتمان انقلاب را 

افزایش بدهد؟
 هنگامی که حضرت امام)ره( 
جمله معروف مجلس در رأس 
امور است را بیان می کردند گویا 
وضعیت امروز را حدس می زدند 
که رکن رکین جمهوریت نظام 
مورد خدشه قرار می گیرد و 
با اقدامات سلیقه ای مجلسی 
شکل می گیرد که درصدی از 
مردم در آن نماینده نداشته 
باشند. مجلس یازدهم بیش از 

آنکه به دنبال مطالبات اقشار مختلف مردم باشد بیشتر به 
دنبال افزایش سرمایه اجتماعی یک جریان خاص سیاسی بود. 
بدون تردید اگر اقشار مختلف مردم در مجلس نمایندگانی 
داشتند که مطالبات آنها را دنبال می کرد دیگر نیاز نبود کسی 
به خیابان ها بیاید و مطالبات آنها را دنبال کند. مثال بارز تفاوت 
دیدگاه ها بین اقشار مختلف مردم و برخی نمایندگان مجلس 
در طرح صیانت جلوه گر می شود. در شرایطی که اقشار مختلف 
مردم با استفاده از شبکه های اجتماعی مسائل اقتصادی و 
اجتماعی خود را دنبال می کنند برخی نمایندگان به دنبال 
محدود کردن شبکه های اجتماعی و اینترنت بودند. اتفاقی 
که در شرایط کنونی نیز رخ داده و پس از اعتراضاتی که در 
کشور صورت گرفت شبکه های اجتماعی فیلتر شده و اینترنت 

نیز با محدودیت هایی مواجه شده است. 
این موضوع به خوبی نشان می دهد که 
رویکردی که نمایندگان مجلس یازدهم 
در پیش گرفته اند در راستای مطالبات 
اکثریت مردم نیست. ما باید به دنبال 
شکل گیری جامعه چند صدایی باشیم. 
همه اقشار جامعه باید در اداره کشور 

نقش داشته باشند. 
  مهم ترین نقاط ضعف مجلس 

یازدهم را در چه می دانید؟
عدم توجه به اولویت های مورد نیاز جامعه و عدم ارتباط 
مناسب با جهان از مهم ترین نقاط ضعف مجلس یازدهم بود. به 
هر حال در این مجلس مصوبه ای تصویب شد که شرایط را برای 
توافق هسته ای سخت کرد. اتفاقی که به رغم شعارهایی که 
دولت می داد تاکنون محقق نشده و نه تنها تحریم ها علیه ایران 
برداشته نشده، بلکه تحریم های جدیدی نیز علیه کشور اعمال 
شده است. هنر مدیریت یک جامعه پل زدن بین ملت هاست. 
با مصوباتی که مجلس یازدهم داشت برجام به فرجام نرسید 
و این عامل باعث شد فشارهای معیشتی به مردم بیشتر شود 
و کشور با چالش های اقتصادی مواجه شود. در شرایط کنونی 
مهم ترین چالش کشور تورم است که نه مجلس برای آن 
برنامه ای داشته و نه دولت. تصمیماتی که در این زمینه اتخاذ 
شده نه تنها تورم را مهار نکرده، بلکه آن را افزایش داده که در 
نهایت باعث کاهش ارزش پول ملی شده است. در طول یک 
سال گذشته قیمت ارز در حدود10 هزار تومان افزایش پیدا 
کرده است. این در حالی است که درصد بالایی از جمعیت 
کشور با سختی معیشت مواجه هستند. در شرایطی که دولت 
و مجلس برنامه ای برای بهبود وضعیت معیشتی مردم ندارند 
روز به روز مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم افزایش پیدا 

کرده است. بدون تردید یکی از دلایل اعتراضات اخیر در کشور 
چالش های اقتصادی و معیشتی است که در کشور وجود دارد. 
  اغلب نمایندگان مجلس کنونی از 
منتقدان جدی دولت حسن روحانی و 
گفتمان اصلاحات به عنوان حامی دولت 
روحانی بودند. آیا زمانی که مدیریت 
کشور به دست این افراد افتاد موفق 
شدند برنامه های بهتری برای مدیریت 
کشور ارائه کنند یا تنها به انتقاد از دولت 

روحانی می پرداختند؟
اگر ملاک عمل مسئولان قانون اساسی 
باشد کار به جایی نمی رسد که بخش هایی از 
جامعه به خیابان ها بیایند و اعتراض کنند. بنده 
زمانی که وارد مجلس شدم گمان می کردم 
باید براساس قانون اساسی و بینش سیاسی 
که انقلاب اسلامی تعیین کرده بود عمل کنیم. 
با این وجود پس از مدتی متوجه شدم که 
برخی از نمایندگان، قانون اساسی و منافع مردم برای آنها در 

اولویت های بعدی قرار دارد. نکته 
دیگر اینکه اغلب نمایندگانی که 
در مجلس حضور دارند به فکر دور 
بعدی انتخابات هستند و تلاش 
می کنند به شکلی عمل کنند که 
دوباره از حوزه انتخابیه خود رأی 
بگیرند. به همین دلیل برخی از 
اولویت ها را خیلی زود فراموش 
می کنند و به جای آن اولویت هایی 

را در نظر می گیرند که متناسب با مطالبات مردم نیست. اتفاق 
مثبتی که در دولت آقای روحانی رخ داد این بود که تعامل 
سازنده با کشورهای جهان در 
دستور کار قرار گرفت و رویکرد 
تنش زدایی در پیش گرفته شد. 
این در حالی است که مسئولان 
این رویکرد را ادامه ندادند و به 
همین دلیل هزینه اداره جامعه 
افزایش یافت. این اتفاق نیز 
باعث شده سرمایه اجتماعی در 
جامعه کاهش پیدا کند. یکی 
سرمایه  کاهش  نشانه های  از 

اجتماعی همین اعتراضات اخیر در کشور است. 
  نمایندگان جبهه پایداری 
در  نیز  گذشته  مجالس  در 
مجلس حضور داشتند، اما در 
شدند  موفق  یازدهم  مجلس 
نقش محوری پیدا کنند. تحلیل 
جبهه  رفتارشناسی  از  شما 
یازدهم  مجلس  در  پایداری 
چیست؟ این جبهه به چه میزان 
در سرنوشت و کارنامه مجلس 

یازدهم نقش داشته است؟
مشکلات  برخی  من  نظر  به   
مجلس شورای اسلامی ریشه در 
رویکردی دارد که جبهه پایداری در 

پیش گرفته است. حضرت امام)ره( در زمان پیروزی انقلاب 
فرمودند ما جمهوری اسلامی می خواهیم نه یک کلمه کمتر 
نه یک کلمه بیشتر. همه پشتوانه و سرمایه نظام جمهوری 
اسلامی از مردم است. به همین دلیل با هر فرد و گروهی که به 
این سرمایه و اعتماد آسیب بزند باید برخورد کرد. نمایندگان 

مجلس در ابتدای شکل گیری مجلس قسم یاد می کنند که 
حافظ قانون اساسی باشند و منافع مردم باشند. این قسم به 
معنای این است که نمایندگان باید مطالبات مردم را پیگیری 
کنند. شرایط مدیریت کشور توسط این گروه به شکلی است که 
در شرایط کنونی فرصت های زیادی را در بین کشورهای جهان 
از دست داده ایم. یکی از فرصت هایی که می توانست بسیاری 
از مشکلات کشور را حل کند احیای برجام بود. من دل در گرو 
نظام دارم و قسم خورده ام که مدافع حقوق مشروع و قانونی 
مردم باشم. به همین دلیل آنچه می گویم از سر دلسوزی و 
تعهدی است که به نظام و انقلاب دارم. ما باید به جوهره انقلاب 
یعنی آزادی و حقوق ملت باز گردیم. اینکه برخی باورهای 
نسل جدید از بین رفته به دلیل رویکردهایی است که تندروها 

انجام داده اند. 
  آقای قالیباف در اظهارات اخیر خود از ضرورت 
اصلاحات در کشور صحبت کرده اند. آیا اصلاحاتی که 
وی عنوان می کند به دلیل شرایط امروز کشور و از سر 
ضرورت است یا رویکردی است که نهادهای حاکمیتی 
در دستور کار قرار خواهند داد؟ از سوی دیگر این 
اصلاحات تنها با کمک یک جریان 
سیاسی خاص امکان پذیر است یا 
جریان های سیاسی دیگر نیز باید 

به بازی گرفته شوند؟
من معتقدم هر فردی که در این 
کشور برای اصلاح وضعیت امروز 
کند  تلاش  آن  بهبود  و  جامعه 
اصلاح طلبی  است.  اصلاح طلب 
ملک مطلق کسی نیست که ما برای 
اصلاح طلبی دیوار بکشیم و اجازه اصلاحات به کسی ندهیم. 
نکته دیگر اینکه ما در دولت اصلاحات کمترین میزان 
اختلاس و فساد اقتصادی را داشته ایم و از سوی دیگر تعامل 
مثبتی با جهان در پیش گرفته بودیم. در شرایط کنونی 
جریان اصلاحات از ژنرال هایی برخوردار است که بتوانند 
در شرایط خطیر امروز کشور موثر واقع شوند و در مسیر 
حل مشکلات مردم حرکت کنند. من خبرهای غیررسمی 
شنیده ام که حاکمیت نسبت به اصلاحات چراغ سبز نشان 
داده است. این اصلاحات نیز تنها آن چیزی که آقای قالیباف 
عنوان می کنند نیست، بلکه شامل شخصیت هایی مانند 
آقای لاریجانی و جهانگیری نیز می شود. قبل از قالیباف 
آقای لاریجانی نیز اصلاح طلبی اصولگرایانه را تنها راه نجات 
کشور می دانستند. جریانی که برای این افراد مانع ایجاد 
می کند و اجازه نمی دهد اصلاحات در 
کشور صورت بگیرد جریان منتسب 
به جبهه پایداری است. من شنیده ام 
اعضای  به  نزدیکان  از  برخی  که 
شورای نگهبان از آقایان لاریجانی و 
جهانگیری خواسته اند که در صحنه 
قدرت حضور داشته باشند. اگر قرار 
است اصلاحاتی صورت بگیرد باید به 
شکلی باشد که همه اقشار جامعه در 
قدرت نماینده داشته باشند تا بتوانند 
مطالبات آنها را پیگیری کنند. البته از 
این نکته نیز نباید غافل شد که شاید 
برای اصلاحات کمی دیر شده باشد اما 
هنوز فرصت باقی است و می توان با اصلاحات دقیق و حساب 
شده چالش ها و تهدیدها را به فرصت تبدیل کرد. برای اینکه 
این اتفاق رخ بدهد نیز باید فضا را باز تر کرد تا نخبگان واقعی 
وارد صحنه شوند و اجازه ندهند تندروها همچنان برای کشور 

هزینه ایجاد کنند. 

گفت و گـو 6a r m a n m e l i . i rسال پنجم
 شماره 1416

فـــــرارو یکشنبه 
1401 .08 .22

18ربیع الثانی    13/1444   نوامبر  2022

 چرا چنین

نگارنده به عنوان جوان دهه ۵0 که افتخارم در آن زمان 
دسترسی به کتب سیاسی و بیانیه های امام خمینی )ره( و 
نامه های از این دست و مطالعه آنها و در نتیجه مخالفت و 
مبارزه با رژیم پهلوی بود، نزدیک دو ماه هست که شاهد 
اعتراض و مخالفت با ارزش هایی هستم که آن سال ها به 
دنبال استیفای آنها بودیم، از جمله ادامه زندگی در نظام 
دموکراتیک در شکل جمهوری اسلامی، پیاده کردن احکام 
اسلامی و رعایت آداب آن و... بخشی از اهالی امروز ایران 
همان هایی هستند که مانند من به دنبال سرنگونی رژیم 
پهلوی و حاکمیت ارزش های اسلامی و انسانی و بقیه هم 
فرزندان نسل انقلاب هستند. اما پرسش اینجاست که چه شد 
که از رویکردهای آن زمان و آن مطالبات، به امروز جامعه و 
نارضایتی موجود در حوزه های مختلف رسیده ایم. اگر نگاهی 
به اتفاقات جامعه طی سال های اخیر بیندازیم خواهیم دید 
که برخی ناکارآمدی ها و عملکردهای نه چندان موثر و موفق 
باعث شده تا جامعه به این میزان از نارضایتی برسد. مخصوصا 
وضعیت اقتصادی و معیشتی مردم طی این سال ها و عدم 
عملکردهای مثبت در این حوزه موجب شده تا اوضاع اینگونه 
شود. لذا قطعا برخی عملکردها به ویژه در حوزه های اجرایی و 
تصمیم گیری به نسبت سهم زیادی در این خصوص داشته اند.  
قدر مسلم اگر در حوزه سیاست خارجی به نحوی بهتر عمل 
می کردیم و در عملکردها توازنی میان شرق و غرب قائل بودیم 
و سیاست خارجی خود را بر محوریت همان اصل نه شرقی و 
نه غربی قرار می دادیم تعاملات بسیار بهتری می توانستیم در 
عرصه روابط بین الملل با سایر کشورها داشته باشیم. مثل 
مساله برجام که اگر با دقت و رویکرد درست تر و انتخاب تیم 
کارآزموده تر وارد مذاکرات می شدیم تاکنون توافق به سرانجام 
رسیده بود.  مساله دیگر عدم اصلاح برخی مسائل و اشکالات 
در حوزه های بالادستی است. مثلا حفظ و اجرای قانون 
اساسی فاقد مکانیزم لازم است، اصول مربوط به جمهوریت 
نظام و حقوق شهروندی عمدتا فصل سوم فاقد ضمانت اجریی 
است. مساله دیگر اینکه باید به جای گفتار درمانی در عمل 
کارآمدی را گسترش و ارتقا دهیم. قطعا حفظ و حراست 
از نظام و انقلاب به کارایی و تامین نیازها و مطالبات مردم 
بستگی دارد. متأسفانه برخی نظرات و رویکردها باعث شد 
تا از همه ظرفیت های کشور استفاده نشود و برخی از حقوق 
شهروندی خود محروم گردند با این حال آنچه انتظار می رود 
اینکه به جای پرداختن به برخی اقدامات و نوعی یکجانبه 
نگری در ارتقا برخی حوزه ها باید فعالیت های اقتصادی، 
افزایش تولید و عمران آبادانی و در نتیجه رشد سرانه و ضریب 
اشتغال توجه کرد که پس از مدتی بتوان نتایج مثبتی به دست 
آورد و جامعه نیز این مساله را به چشم ببیند و از در حمایت 

وارد شود. 

یادداشت

 علی محمد نمازی
 عضو شورای مرکزی حزب

 کارگزاران سازندگی

من معتقدم هر فردی 
که در این کشور برای 
اصلاح وضعیت امروز 
جامعه و بهبود آن 
تلاش کند اصلاح طلب 
است. اصلاح طلبی ملک 
مطلق کسی نیست که 
ما برای اصلاح طلبی 
دیوار بکشیم و اجازه 
اصلاحات به کسی 
ندهیم

همه پشتوانه و سرمایه 
نظام جمهوری اسلامی از 
مردم است. به همین دلیل 
با هر فرد و گروهی که به 
این سرمایه و اعتماد آسیب 
بزند باید برخورد کرد

اتفاق مثبتی که در دولت 
آقای روحانی رخ داد این 
بود که تعامل سازنده با 
کشورهای جهان در دستور 
کار قرار گرفت و رویکرد 
تنش زدایی در پیش گرفته 
شد

در شرایط کنونی مهم ترین 
چالش کشور تورم است 
که نه مجلس برای آن 
برنامه ای داشته و نه دولت. 
تصمیماتی که در این زمینه 
اتخاذ شده نه تنها تورم را 
مهار نکرده و بلکه آن را 
افزایش داده که در نهایت 
باعث کاهش ارزش پول 
ملی شده است

نکتـــــه
 

ویـــــــژه
 درخواست وزیر خارجه اسپانیا از ایران 

حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه ایران و خوزه مانوئل 
آلبارز، وزیر امورخارجه اسپانیا در خصوص مسائل بین المللی و 
دو جانبه به صورت تلفنی گفت وگو و تبادل نظر کردند. وزیر 
امور خارجه کشورمان با اشاره به روابط تاریخی دو کشور، از 
گسترش هر چه بیشتر روابط تهران و مادرید استقبال کرد. 
امیرعبداللهیان از مواضع و اقدامات غیرسازنده برخی کشورهای 
غربی در قبال اغتشاشات و حوادث تروریستی اخیر در ایران 
انتقاد کرد و افزود: برخی مقامات اروپایی به اهداف حزبی بیش 
از منافع ملی کشورشان توجه دارند. وزیر امور خارجه اسپانیا نیز 
در این گفت وگوی تلفنی ضمن محکوم کردن حادثه تروریستی 
شیراز و ابراز همدردی ملت و دولت اسپانیا با ملت و دولت ایران، 
بر ضرورت گفت وگو تاکید کرد. وزیر خارجه اسپانیا مناسبات 
دو کشور را تاریخی خواند. وی در ادامه خواستار کمک به آزادی 
دو شهروند اسپانیایی بازداشت شده در خلال اعتراضات اخیر 

در ایران شد

آرمان ملی-  احسان انصاری: کمال الدین پیرموذن، نماینده سابق مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با »آرمان ملی« از اخبار غیررسمی درباره چراغ 
سبز حاکمیت به برخی چهره های سیاسی مانند علی لاریجانی و اسحاق جهانگیری برای حضور در صحنه قدرت پرده برداشت. پیرموذن در این گفت وگو 
به تشریح و تبیین مهم ترین چالش ها و فرصت های پیش روی کشور و آسیب شناسی عملکرد مجلس یازدهم پرداخت و عنوان کرد: » من شنیده ام که 
برخی از آقایان لاریجانی و جهانگیری خواسته اند که در صحنه قدرت حضور داشته باشند. اگر قرار است اصلاحاتی صورت بگیرد باید به شکلی باشد 
که همه اقشار جامعه در قدرت نماینده داشته باشند تا بتوانند مطالبات آنها را پیگیری کنند. البته از این نکته نیز نباید غافل شد که شاید برای اصلاحات 
کمی دیر شده باشد اما هنوز فرصت باقی است و می توان با اصلاحات دقیق و حساب شده چالش ها و تهدیدها را به فرصت تبدیل کرد. برای اینکه این 
اتفاق رخ بدهد نیز باید فضا را بازتر کرد تا نخبگان واقعی وارد صحنه شوند و اجازه ندهند تندروها همچنان برای کشور هزینه ایجاد کنند.« در ادامه 

ماحصل گفت وگوی »آرمان ملی« با این نماینده سابق مجلس شورای اسلامی را می خوانید. 

نخست وزیر ارمنستان ایران را بازیگری مهم در منطقه و 
عرصه بین الملل توصیف و برای دریافت گاز بیشتر از ایران 
اعلام آمادگی کرد.  نیکول پاشینیان، نخست وزیر ارمنستان 
در گفت وگو با شبکه یک تلویزیون این کشور اظهار داشت: 
ایران یک بازیگر مهم در مسائل منطقه ای و بین المللی است 

و به همین دلیل است که ما با شرکای خود در ایران ارتباط 
نزدیک داریم. وی ادامه داد: توسعه روابط با ایران برای ما 
بسیار حائز اهمیت است و در حال حاضر نیز در این مسیر 
حرکت می کنیم. پاشینیان با اشاره به تمدید قرارداد برق 
در برابر گاز با ایران گفت: برای اطمینان از اینکه ارمنستان 

می تواند در ازای دریافت بیشتر گاز از ایران، برق بیشتری به 
این کشور بدهد زیرساخت های بیشتری نیاز است. اکنون، با 
توجه به اینکه دو خط موجود با ظرفیت کامل کار می کنند، 
خط سوم انتقال برق نیز احداث خواهد شد. وی افزود: ما از 
جمهوری اسلامی گاز می گیریم، برق تولید می کنیم و به 
ایرانی ها برمی گردانیم. برای اینکه بتوانیم در ازای صادرات 
برق، گاز بیشتری مصرف کنیم، باید بتوانیم صادرات بیشتری 
به ایران داشته باشیم و پس از اتمام خط سوم انتقال برق این 

فرصت را خواهیم داشت. 

نخست وزیر ارمنستان:

ایران بازیگر مهم منطقه ای و بین المللی است

  رمزگشایی از رویارویی
 بدون تعارف قالیباف با دولت 

 »حکمرانی نو« 
یا سخن بی رودربایستی؟

زمزمه  پیش  چندی  از  که  قالیباف 
»حکمرانی نو« را بر سر زبان ها انداخت و 
از ضرورت تغییر در شیوه حکمرانی سخن 
گفت، حال این روزها بی تعارف و رودربایستی 
دولتمردان را خطاب قرار می دهد و اشتباهات 
آنها را نه در خفا که علنا تذکر می دهد. او هفته 
پیش از تریبون مجلس و از جایگاه ریاست 
پارلمان هم رئیس سازمان برنامه و بودجه را 
به خاطر عدم حضور در جلسه پارلمان زیر تیغ 
نقد برد هم احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد که 
چندی قبل همکار او در پارلمان بود را نواخت 
و با ادبیاتی صریح رویکرد او را نقد کرد؛ اما 
واکنش دولت به این رویکرد جدید قالیباف 

سکوت نبود. 
  ماجرای نقد بدون تعارف قالیباف 

به دولت
»زمانی که مجلس قانونی را مصوب می کند، 
توقع می رود که آن قانون اجرا شود. ما سال 
گذشته منابع تبصره 1۸ را در اختیار وزارت 
اقتصاد قرار داده و آن را در صندوقی گذاشتیم 
که سازمان برنامه با آن مخالف بود. امسال این 
منابع در اختیار سازمان برنامه گذاشته شد که 
تا الان سازمان برنامه یک قرِان از آن را نداده 
است. پس با این وضعیت توقع داریم که سال 
آینده باز هم این منابع را به سازمان برنامه و 
بودجه دهیم؟ عملکرد نشان می دهد که باید 
این منابع در صندوق وزارت اقتصاد باشد. آقای 
خاندوزی! شما یا خسته شدید یا رودربایستی 
دارید، انتظار می رود که شما مطالبه گرایانه 
پیگیری کنید همان طور که سال گذشته 
این اقدام را انجام می دادید. در شرایط سخت 
اقتصادی اشتغال و معیشت دو موضوع مهم 
است. ما علاوه بر بحث یارانه، ۹میلیارد دلار ارز 
با همان ارز یارانه ای ۴۲00تومانی در اختیار 
 ETS دولت قرار دادیم. البته که دولت سامانه
ارزی را هم راه اندازی نکرده است.« نه تنها 
دولتی ها از صراحت رئیس مجلس شاکی 
شدند که حتی منتقدان دولت را که تا همین 
چندی پیش روابط دو قوه را حسنه می دیدند 
متعجب کرد. اما این ماجرا به شاکی شدن 
و تعجب کردن ختم نشد و دولتی ها هم 
به سرعت به میدان آمدند. احسان خاندوزی 
در حاشیه جلسه هیات دولت وقتی با سؤالی 
درباره نقد قالیباف روبه رو شد با کنایه به دولت 
روحانی پاسخ را شروع کرد و گفت: »اما بیش 
از یک سال است آقایانی که اهل خستگی و 
رودربایستی بودند، رفته اند. من از موضع گیری 
آقای رئیس مجلس هم تعجب کردم چون 
دیوان محاسبات مجلس رسما اعلام کرده 
در حالی که تا سال ۹۹ عملکرد تسهیلات 
تبصره 1۸ قریب 10 درصد بوده ما در یک 
سال گذشته 10۲ درصد عملکرد تسهیلات 
تبصره 1۸ داشته ایم. بنابراین این اظهارنظر 
خیلی برای من تعجب برانگیز بود. امیدوارم 
دوستان برای برخی کارهای عقب مانده که باید 
جلو برود تلاش کنند تا عباراتی که القای تفرقه 
و دوگانگی بین قوا می کند را بر زبان بیاورند.« 
سخنگوی دولت هم که این روزها فعال شده 
و از این دانشگاه به آن دانشگاه می رود، گفت: 
انتظار می رود در بحث های کارشناسی دولت 
داشته  بیشتری  و مجلس هماهنگی های 
باشند. رسانه دولت هم با نقد قالیباف به خاطر 
انتقاداتش از وزیر اقتصاد و رئیس سازمان 
برنامه و بودجه تأکید کرد؛ دولت در لایحه 
بودجه 1۴01 منابع هدفمندی یارانه ها را 
۴۷0هزار میلیارد تومان برآورد کرده بود؛ 
اما نمایندگان مجلس در اصلاحات خود، 
رقم منابع هدفمندی یارانه ها را به ۶۳۶هزار 
میلیارد تومان افزایش دادند و برای 1۶۶هزار 
میلیارد تومان اضافه شده، مصارف مختلفی 
دیدند. دولت در آن زمان هشدار داد که این 
افزایش منابع، محقق نخواهد شد و در واقع 
مجلس برای درآمدهای غیرقابل تحقق، 

هزینه های قطعی دیده است. 
  هدف از نقد دولت

بنا به گفته محمد مهاجری، چهره سیاسی 
اصولگرا، اتفاقات حدود ۵0 روز اخیر قطعا در 
آرایش سیاسی کشور تأثیر خواهد گذاشت. 
شاید از همین منظر یک علت رفتار قالیباف 
را باید در تلاش او برای جداکردن خط خود 
از طیفی از اصول گرایان حامی دولت دانست، 
خاصه این روزها که اعتراض مردم از عملکرد 
دولت بالا رفت است. اما قالیباف می تواند 
نگاهی انتخاباتی نیز داشته باشد. او چه در سال 
آینده تصمیم به کاندیداتوری برای مجلس 
بگیرد چه 1۴0۴ وارد گود ریاست جمهوری 
فضای  هم اکنون  از  که  دارد  نیاز  شود 
افکارِعمومی را برای کاندیداتوری خود فراهم 
کند و اولین گام کشیدن خط افتراق بین خود و 
دولتی که عملکردش انتقادبرانگیز شده، است. 

  تندروها سکوت نمی کنند
بیکار  میان  این  در  هم  تندروها  اما 
ننشسته اند و می توان پیش بینی کرد که فاز 
جدیدی از حملات به قالیباف کلید بخورد. 
آنها که حتی برای حمایت از کاندیداتوری 
قالیباف در انتخابات ۹۸ و ریاستش بر مجلس 
به سمت سهم خواهی از او رفته بودند چند 
ماهی است که شمشیر را برای رئیس مجلس 
از رو بسته و گاه وبیگاه به او حمله می کنند. 
از ماجرای سیسمونی گیت که گفته می شد 
جبهه پایداری صحنه گردان آن ماجرا بوده اند 

تا حملات گاه وبیگاه به او در رسانه هایشان. 

 چراغ سبز حاکمیت 
به اصلاحات 

کمال الدین پیرموذن در گفت وگو با »آرمان ملی« مطرح کرد: 

نباید  دور اصلاح طلبی دیوار کشید
 اصلاح طلبی ملک مطلق کسی نیست

 باید به دنبال شکل گیری جامعه چندصدایی باشیم
 مجلس برنامه ای برای تورم نداشته است
 نباید اجازه داد برای اصلاحات دیر شود 

دفتر نماینده آیت الله سیستانی : 
 کیست که مخالف حق مردم 

در بیان دیدگاه هایشان باشد؟
در پی انتساب برخی مطالب، دفتر حجت الاسلام والمسلمین 
سید جواد شهرستانی اعلام کرد، همگان می دانند سیاق ایشان 
مداخله در امور سیاسی نیست و در حوادث مهم دیگری که طی 
سنوات مختلف روی داده است همواره بدون هرگونه سوگیری 
سیاسی و حزبی، جانب اعتدال و اخلاق و حقوق مردم و حریم 
دین و مذهب را داشته و همه طیف ها را دعوت به گفت و گو 
کرده اند. این سیره  چهل ساله ایشان است و مربوط به امروز و 
دیروز نیست. این مقام مسئول تاکید کرد: در نقل قول اخیر نیز 
مطالب متنوعی مطرح گردید. ایشان در بخشی از سخنانشان 
صرفا کسانی را مورد نقد و پرسش قرار دادند که تر و خشک را 
با هم سوزانده و در کوچه و خیابان به عمامه روحانیان بی گناه 
و چادر مادران مومنه این سرزمین حمله کرده و صحنه های 
غم انگیزی آفریدند. کما اینکه به هر خشونتی در حق مردم 
نیز نقد و اعتراض داشته و دارند. اما سخنان ایشان در فضای 
رسانه ای غیر دقیق و دگرگونه جلوه داده شد و در کمال تاسف 
مخاطب به سمتی سوق پیدا کرد که محتوای کلی اظهارات 
ایشان که دعوت به اخلاق، رعایت حقوق و تفکیک بین اعتراض 
و خشونت نسبت به بی گناهان از هر قشری بود، اشتباه برداشت 
شد و عده ای با اهداف خاص که بر همگان  معلوم است، بر آن 
دمیدند. کیست که مخالف حق مردم در بیان دیدگاه هایشان 
باشد؟ ما شریک دردهای مردم هستیم و دعای ما و امید ما 
همواره خیر و صلاح و دوام ملت، کشور، مرجعیت و مکتب بوده 
و خواهد بود. از رسانه ها و تریبون های جمعی نیز انتظار می رود 
که دقت و حقیقت را در انعکاس مطالب با توجه به سیره و ادبیات 
شناخته شده از افراد، مد نظر قرار دهند و مراقبت کنند که برای 
تیترسازی یا بهره گیری سیاسی کوتاه مدت، از دایره انصاف و 

مروت خارج نشوند.


